
 یکی از برنامه های دولت در زمینه 
اقتصادی افزایش مراودات اقتصادی 
با همسایگان است. به همین دلیل نیز 
دولت تلاش کرده قراردادهای اقتصادی 
با کشورهای همسایه در زمینه های 
مختلف ببندد. این قراردادها به چه 
میزان می تواند در شرایط کنونی به 

وضعیت اقتصادی جامعه کمک کند؟
اقتصاد  موضــوع  در 
بین المللی کـــه شامل دو 
بخش تجارت بین المللی 
بین المللی  مالیــــه  و 
می شود ارتباط اقتصادی 
با هر کشوری اگر از مسیر 
صحیح خود صورت بگیرد 
مثبت است. بخش تجارت 
بین المللی به موضوع کالا 
اختصاص دارد در حالی 
که بخش مالیه به موضوع 
ارز ارتباط پیدا می کند. 
به همین دلیل هر گونه 
مراوده تجاری و اقتصادی و 
تسهیل امور کالا و ترانزیت 
موجـــب رشد و توسعه 
خواهد بود. حتی اگر این 
همکاری برای دپو کردن 
کالا و یا تبدیل یک کشور 
به هاب منطقه باشد. در 
نتیجه رویکردی که دولت 
پیش  در  زمینه  این  در 
گرفته هیچ ضرری نداردو 
اگر به صورت صحیح اجرا 
رشد  زمینه های  شود 
اقتصادی را فراهم می کند. 
حتی اگر ما با دشمن خود 
نیز ارتباط اقتصادی برقرار 
کنیم و با آنها تجارت کنیم 
نیز دستاوردهای مثبتی 
به دســـت خواهیم آورد 
چه برســد به کشورهای 
همسایه. به همین دلیل 
در  دولت  که  رویکردی 
پیش گرفته مثبت است. 
جایی این رویکرد وضعیت 
خود  به  کننده  نگران 
می گیرد که قراردادی که 
ما با کشورهای همسایه 
به  نهایت  در  می بندیم 
ضررمان تمام شود. فرض 

کنیم ما با ترکیه قرارداد ببنیدم که ما به 
ترکیه کالا صادر کنیم و از طرف دیگر از 
این کشور کالا وارد کنیم. با این وجود نباید 
شرایطی به شکلی پیش برود که بگوییم 
می خواهیم پوشاک به ترکیه صادر کنیم اما 
ترکیه بگوید فقط نفت می خواهم یا اینکه 
هنگامی قصد داریم از ترکیه پارچه وارد کنیم 
این کشور بگوید تنها پوشاک می دهد. نباید 
شرایط به این شکل باشد. ما با روسیه قرارداد 
بستیم و این کشور عنوان می کند ما به شما 
روبل می دهیم. ما با این روبل قصد داریم 

از چین کالا وارد کنیم که این کشور عنوان 
می کند باید به ما یوهان یا دلار بدهید. این 
وضعیت درباره ترکیه نیز وجود دارد و این 
کشور نیز عنوان می کند برای خرید کالا باید 
لیر پرداخت کنید. ما باید توجه داشته باشیم 
مابه ازای قراردادی که می بندیم باید یک 
پول پرقدرت بگیریم. به همین دلیل کسی 
با بستن قراردادهای خارجی مشکل ندارد 
و بلکه آن چیزی که در این 
زمینه حائز اهمیت است 
مفاد قراردادهایی است که 
بین دو طرف بسته می شود. 
ارتباط  بر  تأکید   
اقتصـــادی با برخی 
کشورها مانند روسیه و 
چین باعث نمی شود ما 
از فضای اقتصاد جهانی 
و فرصت هایی که ممکن 
به  فضا  این  در  است 
فاصله  بیاوریم  دست 

بگیریم؟
مانند  وضعیـــت  این 
خرید ما از یک مغــازه 
است. به فرض که ما برای 
خرید یک کالا به مغازه 
می رویم. مغازه دار عنوان 
می کند من این کالا را به 
شما می دهـــم به شرط 
اینکه از مغازه دیگری آن 
را تهیه نکنید. این موضوع 
نیز به مفاد قراردادی که 
دارد.  بستگی  می بندیم 
آیا در قراردادهایی که ما 
با چین و روسیه بسته ایم 
است  شکلی  به  شرایط 
که دست ما برای تجارت 
با کشورهای دیگر نیز باز 
باشد؟ ارتباط اقتصادی با 
کشورهای همسایه توجیه 
دارد و توصیه می شود. این 
اتفاق نشان دهنده اعتماد 

متقابل به یکدیگر است. 
به  اینکه  از  پس   
برجام  رسیدن  نتیجه 
شده  مواجه  چالش  با 
دولت تلاش می کند با 
قرارداد با کشورهایی 
برخی  و  روسیه  مانند 
کشورهـــای همسایه 
کمبودهای خود را مرتفع کند؟ آیا این 
رویکرد و بستن قرارداد با این کشورها 
می تواند جایگزین مناسبی برای برجام 

باشد؟
 این نوع قراردادها موقتی و مُسکن است. 
هنگامی که ما در وضعیت تحریم قرار داریم 
و با مشکل انتقال پول مواجه هستیم تلاش 
می کنیم با کشور دیگری که در وضعیت 
تحریم قراردارد قرارداد اقتصادی ببندیم 
شرایط شکل پیچیده ای به خود می گیرد. 
در چنین شرایطی ما از دو طرف در معرض 

آسیب هستیم، نخست اینکه خودمان در 
وضعیت تحریم قرار داریم و با چالش مواجه 
هستیم و از سوی دیگر پیامدهای تحریم 
کشور مقابل نیز گریبانگیر ما شود. ما باید 
تلاش کنیم برجام را احیا تا بتوانیم به صورت 
جدی با مشکلات اقتصادی مواجه شویم. اگر 
ما به این قراردادها اکتفا کنیم آمریکا دیر یا 
زود تحریم های خود را سنگین تر می  کند 
و راه هایی که ما برای دور زدن تحریم ها و 
ارتباط با این کشورها پیدا کرده ایم را خواهد 
بست. برجام یک موضوع سیاسی است و به 
دلایل سیاسی نیز تاکنون به نتیجه نرسیده 
اما تبعات برجام اقتصادی بوده است. با این 
وجود فشارحداکثری روی اقتصاد کشور ایجاد 
شده است. در زمینه سیاسی نیز این مسئولان 
سیاسی کشور هستند که تصمیم گیرندگان 
نهایی هستند. از نظر اقتصادی تحریم ها 
همواره محدود کننده و مشکل آفرین بوده اند. 
تحریم مانند این است که دست و پای یک 
نفر را ببندید و به وی بگویید شنا کند. ممکن 
است در شرایط اضطرار تلاش ها بیشتر شود 
و کشورها تلاش کنند نیازهای خود را مرتفع 
کنند اما این وضعیت برای شرایط اضطرار 
است. من معتقدم ما در شرایط عادی نیز 
می توانیم این اقدامات را انجام بدهیم و 
تلاش های خود را بیشتر کنیم و حتمأ نیاز 
نیست در شرایط اضطرار قرار داشته باشیم. 

 آیا کشورهایی که در تحریم قرار 
دارنــد می تواننــد با 
افزایش تجارت اقتصادی 
ضد  بلوک  یک  خود 

تحریمی شکل بدهند؟ 
این اتفاق می تواند رخ 
بدهد. با این وجود آنچه 
این  است  اهمیت  حائز 
است که ما به چه میزان از 
این وضعیت می توانیم سود 
ببریم. واقعیت این است که 
در شرایط کنونی سودی 
که کشورهایی مانند عراق، 
ترکیه، روسیه و سوریه از 
به  اقتصادی  ارتباط  این 
دست می آورند از سودی 
که ایران به دست می آورد 
بیشتر است. ما امیدواریم 
اگر پروژه هایی قرار است در 
سوریه و عراق دنبال شود 
این پروژه ها توسط ایران 
اجرا شود تا فواید اقتصادی 
آن نصیب ایران شود. به هر 
حال ما در سال های اخیر 
به کشورهایی مانند سوریه 
و لبنان که درگیر جنگ 
بوده اند کمک کرده ایم. آیا 
ما نباید در سازندگی این 

کشورها و پروژه های اقتصادی آن سهمی 
داشته باشیم؟ از نظر اقتصادی سودی که 
ایران می برد بستگی به قراردادهایی دارد 
که بین ایران و این کشورها بسته می شود و 
سودی که ایران به واسطه این قراردادها به 

دست می آورد. 
 دولت با عنوان اینکه قصد دارد 
جراحی اقتصادی انجام بدهد قیمت 
برخی کالاها را افزایش داد. دولت چگونه 
می تواند گرانی ها و چالش های معیشتی 
مردم را ساماندهی کند؟آیا رویکردی 
که دولت در این زمینه در پیش گرفته را 

موثر می دانید؟
که  است  اسبی  مانند  گرانی ها 
افسارگسیخته باشد. چنین اسبی تنها زمانی 
آرام می گیرد که انرژی اش براساس تقلاهایی 
که کرده تمام شود. تورم را دولت ها ایجاد 
کرده اند و نه تحریم ها. کسانی که چنین 
دیدگاهی دارند و عنوان می کنند تحریم ها 
باعث تورم شده اشتباه می کنند. تحریم ها 
در این زمینه تأثیرگذار بوده اما تعیین کننده 
نبوده است. به هر حال هنگامی که کشور 
تحریم شد قیمت دلار از4هزارتومان به30 
هزار تومان رسید. با این وجود چه مدت است 
که قیمت دلار در کشور در حدود30هزار 
کالاهای  قیمت  است؟چرا  مانده  تومان 
اساسی مورد نیاز مردم روز به روز افزایش پیدا 
کرده است؟ این وضعیت که نتیجه فشارهای 
آمریکا و عدم احیای برجام نیست. برخی سوء 
مدیریت ها وضعیت اقتصادی کشور را به این 
نقطه رسانده است. چرا قیمت ها باید مرتب 
تغییر کند؟ مگر شرایط اقتصادی تغییر کرده 

که قیمت ها تغییر می کند؟
نگـــــاه  بــا   
آسیب شناسانــه در 
مسیری که دولت در 
یک سال گذشتـه در 
طی  اقتصادی  زمینه 
کرد چه نقاط ضعــف 
مشاهــده  قوتی  و 

کرده اید؟
برای اینکه وضعیت یک 
بیمار را مورد بررسی قرار 
بدهیم باید وضعیت بیمار 
را قبل و بعد از جراحی 
در نظر گرفت. در شرایط 
کنونی من تنها چیزی که 
از این جراحی مشاهده 
می کنم عوارض جانبی 
آن است و نه منافع آن. در 
یک سال گذشته قیمت 
اغلب کالاهای مورد نیاز 
افزایش پیدا کرده است. 
خرید  دیگر  سوی  از 
مسکن برای بسیاری به 
رویا تبدیل شده است. آن 
چیزی که مشخص است 
وضعیت  که  است  این 
اقتصادی از حالت وخامت 
خارج نشده است. وضعیت 
اقتصادی بیشتر از وضعیت چالش خارج 
شده و عادی شده است. به همین دلیل هنوز 
نمی توانیم برای برنامه های اقتصادی دولت 
دستاوردهایی در نظر گرفت مگر اینکه این 

دستاوردها در آینده خود را نشان بدهد. 
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 انفعال اروپایی ها 

تحولات اخیر پیرامون مذاکرات احیای برجام و اظهارات و 
رویکردهای مطرح شده از سوی اروپایی ها و آمریکا که بیشتر 
به فرافکنی  می ماند با تمام رویکردهای گذشته آنها متفاوت 
است. در فرافکنی اخیر غربی ها به بیانی می گویند که ما 
موافق برجام و احیای این توافق هستیم منتها موافقت خود 
را به نحوی بیان می کنند که الزامی برای آنها به دنبال نداشته 
باشد و صرفا در ادعا، اظهار نظر و بیانیه موافقند، چراکه آنها 
همواره کوشش کرده اند از دریچه و موضع بالا به کشورهای 
دیگر و توافق برجام نگاه کنند، اما این بار به دلیل اینکه ایران 
به طور جدی وارد روابط در حوزه های مختلف با شرق شده و 
همکاری های خود را گسترش داده و دیگر به مساله برداشتن 
تحریم ها مثل گذشته که جنبه حیاتی داشت نگاه نمی کند 
و از این مرحله عبور کرده است؛ اروپایی ها نسبت به ایران 
در حالت انفعال قرار گرفته اند.  لذا در این شرایط اروپایی ها 
با دیدن این رویکرد ایران نمی دانند چه سیاستی در پیش 
بگیرند. در واقع آقای مکرون؛ رئیس جمهور فرانسه نیز زمانی 
که با آیت ا... رئیسی، رئیس جمهور کشورمان صحبت می کند 
در انفعالی ترین حالت به گفت و گو می پردازد. منتها آنها به 
زبان بی زبانی می خواهند بگویند که دیگر توانایی ادامه دادن 
نداریم و باید هرچه سریع تر به توافق برسیم. لذا با این بیان 
که همه چیز برای توافق آماده است و این شمایید که مانع 
هستید با نوعی فرار به جلو توپ عدم توافق را به زمین ایران 
می اندازند. در حالی که خود بهتر می دانند که اگر تخلفی 
صورت گرفته از سوی آمریکا و اروپایی هاست. آمریکا به 
دلیل خروج یکجانبه و غیرقانونی از برجام و نقض توافق 
و قطعنامه 2231 شورای امنیت و اروپایی ها نیز به دلیل 
عدم عمل به وظایف و تعهدات خود در قبال برجام و پیروی 
از آمریکا متخلف محسوب می شوند. حال اینکه غربی ها در 
این شرایط بخواهند فرافکنی کنند و عدم توافق را به گردن 
ایران بیندازند؛ نشان دهنده رویکردهای غیرسازنده و اتلاف 
وقت در جهت عدم دستیابی به توافق و در نهایت رفتن به 
سمت فشار دوباره بر ایران است. آنها هرگز نمی خواهند که 
حداقل در لفظ و اظهارنظر بگویند که در مواضع گذشته 
خود تجدیدنظر کرده ایم و دچار انفعال شده ایم. لذا حالت 
تهاجمی به خود می گیرند و دیگران را متهم می کنند. در 
نتیجه این نوع فرافکنی غربی ها نوعی سرپوش گذاشتن 
بر انفعال و بی عملی آنها در راستای احیای برجام محسوب 
می شود. الان اروپا واقعا مشکل دارد و جدای از اینکه آنها در 
گذشته نیز تمایل بالایی برای برقراری ارتباطات اقتصادی و 
تجاری با ایران داشتند؛ مزید بر آن با رخ دادن بحران انرژی و 
بروز مشکلات داخلی در فرانسه، انگلیس و... مجموعا سران 
اروپایی را واداشته که در نوع اظهار نظرات خود تجدیدنظر 
کنند و بفهمند که باید با ایران با شرایط امروزی کنار بیایند. 
به ویژه که امروز دیگر چوب دونالد ترامپ را نیز بالای سر 

خود نمی بینند. 

یــادداشـــت

 جعفر قنادباشی
تحلیلگر مسائل بین الملل

 برای اینکه 
وضعیت یک بیمار 
را مورد بررسی 
قرار بدهیم باید 
وضعیت بیمار 
را قبل و بعد از 
جراحی در نظر 
گرفت. در شرایط 
کنونی من تنها 
چیزی که از این 
جراحی مشاهده 
می کنم عوارض 
جانبی آن است 
و نه منافع آن 
را. در یک سال 
گذشته قیمت 
اغلب کالاهای 
مورد نیاز افزایش 
پیدا کرده است. 
از سوی دیگر 
خرید مسکن به 
رویا تبدیل شده 
است. آن چیزی که 
مشخص است این 
است که وضعیت 
اقتصادی از 
حالت وخامت 
خارج نشده 
است. وضعیت 
اقتصادی بیشتر 
از وضعیت چالش 
خارج شده و عادی 
شده است

ممکن است در 
شرایط اضطرار 
تلاش ها بیشتر 
شود و کشورها 
تلاش کنند 
نیازهای خود 
را مرتفع کنند 
اما این وضعیت 
برای شرایط 
اضطرار است. 
من معتقدم ما در 
شرایط عادی 
نیز می توانیم 
این اقدامات را 
انجام بدهیم و 
تلاش های خود 
را بیشتر کنیم 
و حتما نیاز 
نیست در شرایط 
اضطرار قرار 
داشته باشیم

دریچــــه
مهدی مطهرنیا: 

 ایران باید برای 
برنامه »ب« آماده شود

  یک تحلیلگر مسائل بین الملل چهار سناریو »کیش و 
مات«، »فرمان«، »لبه مقاومت شکننده« و »آفتاب شتا 
)زمستان(« را در رابطه با موضوع ایران و آمریکا به ویژه 
بحث برجام برشمرد و اظهار داشت: از ترکیب این چهار 
سناریو دو سناریوی تلفیقی ایجاد می شود. نخست سناریوی 
»فرمان مقاومت« است که در آن هر کدام از طرف ها یعنی 
آمریکا و ایران بر سر مواضع خود استوار هستند و دستگاه 
سیاست گذاری آنها اجازه بازگشت از مواضع شان را نمی دهد. 
مهدی مطهرنیا گفت: آمریکایی ها خواهان بازگشت ایران 
به برجام هستند و پذیرش برجام های دیگر در ارتباط با 
موضوعات دیگر را خواستارند و ایران هم می خواهد با وجود 
امضای توافق نامه در موضوع هسته ای نه تنها تحریم هسته ای 
برداشته شود، بلکه همه تحریم ها برداشته شوند. این استاد 
دانشگاه تصریح کرد: از نظر من »فرمان مقاومت« سناریویی 
است که بر روی رفتار و کنش هر دو پایتخت حاکم است. 
این آینده پژوه سیاسی و اجتماعی در ادامه به سناریوی 
تلفیقی دوم که از ترکیب سناریوی »آفتاب شتا«و »کیش 
و مات« به دست می آید اشاره و اظهار کرد: ترکیب این دو 
سناریو می گوید، زمان به سرعت می گذرد، باید طرف مقابل 
را منبع قصور و سپس مقصر جریان نشان داد تا زمانی که 
لازم است، وارد برنامه »ب« به جای برجام، علیه دیگری 
شد. از این رو هر کدام دیگری را در نرسیدن به توافق مقصر 
اعلام می کنند و فضای رسانه ای را به نفع خود دارند مدیریت 
می کنند. این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به اینکه 
شما فکر می کنید ایران و آمریکا برای برنامه »ب« آماده اند؟ 
خاطرنشان کرد: معتقدم به زودی باید برنامه »ب«از سوی 
هر کدام از طرف های برجامی )ایران و آمریکا( نسبت به 
دیگری روی میز قرار گیرد، اگرچه هر کدام سعی دارند فضا 
را کنترل کنند، اما فرصت برای به نتیجه رساندن مذاکرات 
احیای برجام کوتاه است. مطهرنیا تاکید کرد:  ظواهر امر نشان 
می دهد که برنامه ب آمریکا از مدت ها پیش جریان پیدا کرده 
است. اگرچه از سوی اعراب به ویژه عربستان لبخندهایی به 
سمت تهران روانه شده است، اما در عمل آمریکا وارد رهبری 
حرکتی شده است که تهران را در محاصره منطقه ای و 
فضاسازی رسانه ای برای برخوردهای بیشتر قرار دهد.  وی 
ادامه داد:  برنامه ب تهران هم متوجه گرایش به شرق است 
گرچه آقای امیرعبداللهیان اعلام کرده است که سیاست مان 
هم شرقی و هم غربی است. این استاد دانشگاه تاکید کرد: به 
هر تقدیر هیچ کدام از طرف ها نمی خواهند مهر اعدام برجام بر 
پیشانی شان بنشیند، برای همین هیچ کدام پایان مذاکرات را 
به راحتی اعلام نمی کنند اما در عمل هم می دانیم که مذاکره  
برای احیای برجام به طوری که به نتیجه منجر شود، انجام 

نمی شود. 

 توصیه های مهم مقام معظم رهبری 
در دیدار با ائمه جمعه: 

 باید همه را بر سر سفره 
دین نشاند

ادامه از صفحه دو/ 
بصیرت افزا و آرامش بخش به مردم باشد نه 
آنکه موجب اضطراب، حاشیه سازی، تلاطم 
روحی، بدبینی به وضع کنونی و آینده شود و 
برای هجمه معاندان نیز دستاویز ایجاد کند. 
ایشان یک ماموریت مهم خطبه های نماز جمعه 
را مقابله با شبهه پراکنی های دائم بدخواهان 
دانستند و گفتند: میدان رزم امروز، میدان قدرت 
نرم است و دشمن در این میدان با شبهه افکنی به 
دنبال رخنه در دژ مستحکم ایمان مردم و از بین 
بردن آنان است، چرا که عامل پیروزی انقلاب 
اسلامی و ایستادگی مردم در دفاع مقدس و 
فتنه ها و هر عرصه دیگر، ایمان مردم بوده است. 
مقام معظم رهبری کار بزرگ جمهوری اسلامی 
را باطل کردن نقطه مرکزیِ هویتِ تمدن غرب 
یعنی »تفکیک دین از سیاست« خواندند و 
افزودند: جمهوری اسلامی با شعار دین، نه تنها 
خود را حفظ کرد، بلکه با پیشرفت ایران تلاش 
طولانی غربی ها برای ناسازگار نشان دین و 
سیاست را به چالش کشید بنابراین مافیای 
قدرتهای غربی که در رأس آن صهیونیست ها 
و سرمایه داران آن هستند و آمریکا نیز ویترین 
آنها است، از این حقیقت درخشان عصبانی 
و دائماً در حال طراحی برای ضربه زدن به 
جمهوری اسلامی هستند. ایشان در ادامه به 
مسائلی که در روزهای اخیر درباره موضوع زن 
و حجاب مطرح است اشاره کردند و گفتند: این 
موضوعات از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
همواره مطرح بوده است و اخیرا هم بار دیگر 
به بهانه حجاب، همان تلاش های ناکام در حال 
تکرار است. حضرت آیت ا... خامنه ای افزودند: 
چند سال قبل، در جلسه ای، از من سؤال شد 
که در موضوع زن، در مقابل غرب چه دفاعی 
دارید که من گفتم »دفاع ندارم، حمله دارم. 
آنها که زن را تبدیل به کالا کرده اند، باید دفاع 
کنند و پاسخ دهند.«ایشان با طرح این سؤال که 
»چرا به یک باره و بار دیگر رسانه های رسمی و 
دولتی امریکا و انگلیس و مزدورانشان به بهانه 
حجاب، موضوع زن را مورد هجوم قرار داده 
اند؟ و آیا واقعاً غربی ها مدافع حقوق زن ایرانی 
هستند؟«، گفتند: غربی ها همان هایی هستند 
که اگر می توانستند آب را به روی ملت ایران 
ببندند، می بستند، همان طور که داروی کودکان 
پروانه ای را تحریم کرده اند و اجازه نمی دهند 
به این کودکان دارو برسد؛ حالا غربی ها واقعا 
دلسوز زن ایرانی هستند؟ مقام معظم رهبری 
خاطرنشان کردند: حقیقت قضیه این است که 
زنِ با شرف و با استعداد ایرانی یکی از بزرگ ترین 
و مهم ترین ضربه ها را به ادعاها و دروغ های 
تمدن غربی زده است و آنها از این موضوع 

به شدت عصبانی هستند. 
 ضرورت جذب مخاطب و تلاش برای 

ارتقاء اجتماع مردم
 مقام معظم رهبری گفتند: غربی ها سال ها 
است که می گویند تا زمانی که زن از قیود اخلاقی 
و شرعی رها نشود، نمی تواند پیشرفت کند و به 
مدارج عالیِ علمی، سیاسی و اجتماعی برسد 
اما زن ایرانی در بیش از چهل سال گذشته 
توانسته است با حجاب اسلامی و چادر در 
میدان های مختلف علمی، اجتماعی، ورزشی، 
سیاسی، مدیریتی، اقتصادی و فرهنگی حاضر 
شود و به موفقیت ها و سربلندی های بزرگ 
دست یابد. ایشان تأکید کردند: موفقیت های 
زن مسلمان ایرانی باطل کننده تلاش های 
دویست، سیصد ساله غربی ها بوده و به همین 
علت آنها از زن ایرانی عصبانی هستند و به 
بهانه حجاب، اقدام به شبهه افکنی و فضاسازی 
می کنند. مقام معظم رهبری با اشاره به مطرح 
شدن موضوع حجاب در خطبه های نماز جمعه 
در هفته گذشته و همچنین در فضای مجازی و 
رسانه ها، خاطرنشان کردند: در این موضوعات 
باید بسیار متین و منطقی و به دور از احساساتِ 
بی مورد، ورود کرد و باید با دلایل روشن، آن 
منطق استعماری غربی افشا و تبیین شود. 
حضرت آیت ا... خامنه ای، تبیینِ همراه با متانت 
و اتِقان را در موارد دیگر نیز ضروری دانستند و 
افزودند: ممکن است در منطقه ای ناهنجاری 
وجود داشته باشد که امام جمعه با در نظر گرفتن 
همه ملاحظات، تصمیم به مطرح کردن آن 
در نمازجمعه دارد که باید با کیفیت مناسب و 
متناسب با جایگاه امام جمعه باشد. مقام معظم 
رهبری با تأکید مجدد بر مقابله با شبهات دشمن 
و لزوم جدی گرفتن وظیفه جهاد تبیین، گفتند: 
برخی افراد در جنگ سخت و در مقابل ضربات 
شمشیر ایستادگی کردند اما در میدان جنگ 
نرم و در مقابل شبهات زمین خوردند که البته 
یکی از دلایل این اتفاق، دنیاطلبی است. ایشان، 
توصیه های بیان شده خطاب به ائمه جمعه را برای 
سخنرانی های ایام محرم نیز صادق دانستند و با 
تأکید بر ضرورت جذب مخاطب و تلاش برای 
ارتقا اجتماع مردم در نمازهای جمعه، افزودند: 
بر خلاف برخی افراد که مدعیِ ضعیف شدن 
اعتقادات مردم هستند، مراسم های بزرگی 
همچون جشن غدیر، عزاداری های محرم و 
صفر، راهپیمایی اربعین و کمک های مالی مردم 
به حوزه های علمیه نشان دهنده قوی تر شدن 
ایمان و دین داری عمومی است و نباید ناتوانیِ 
فردی در جذب مردم به یک اجتماع به حساب 
بی دینی مردم گذاشته شود چرا که مردم در 
میدان هستند و این ما هستیم که باید با عمل به 

وظایف، خود را از میدان کنار نکشیم. 

»آرمان ملی«-  احسان انصاری: دولت سیزدهم برای عبور از مشکلات اقتصادی، رویکرد ارتباط اقتصادی با کشورهای شرق و به تازگی کشورهای همسایه را 
در پیش گرفته است. ارتباط تجاری با کشورهای همسایه علاوه بر اینکه اعتماد بین کشورها را بیشتر می کند می تواند به تقویت وضعیت اقتصادی کشورها نیز 
منجر شود. با این وجود نکته مهمی که وجود دارد این است که آیا دولت تنها به همین رویکرد اکتفا خواهد کرد و تلاشی برای احیای برجام و لغو تحریم ها نخواهد 
کرد؟آیا قراردادهای اقتصادی که بین ایران و کشورهای همسایه بسته می شود می تواند جایگزین مناسبی برای برجام باشد؟ »آرمان ملی« برای بررسی این 
موضوع با دکتر آلبرت بغزیان، اقتصاددان گفت وگو کرده است. بغزیان معتقد است: »هنگامی که ما در وضعیت تحریم قرار داریم و با مشکل انتقال پول مواجه 
هستیم تلاش می کنیم با کشور دیگری که در وضعیت تحریم قرار دارد قرارداد اقتصادی ببندیم شرایط شکل پیچیده ای به خود می گیرد. در چنین شرایطی 
ما از دو طرف در معرض آسیب هستیم؛ نخست اینکه خودمان در وضعیت تحریم قرار داریم و با چالش مواجه هستیم و از سوی دیگر پیامدهای تحریم کشور 
مقابل نیز گریبانگیر ما شود. به همین دلیل قرارداد با برخی کشورها موقتی است و حالت مُسکن دارد. ما باید تلاش کنیم برجام را احیا تا بتوانیم به صورت جدی 

با مشکلات اقتصادی مواجه شویم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 آلبرت بغزیان  آلبرت بغزیان 
در گفت وگو با »آرمان ملی«:در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 باید اقتصاد کشور 
 را  از وضعیت اضطرار  

خارج کنیم
    وضعیت اقتصادی از چالش خارج 

 و عادی شده است
    برجام یک موضوع سیاسی است 

 که تبعات اقتصادی داشته است
    تنها عوارض جانبی جراحی اقتصادی 

قابل مشاهده است نه منافع آن
    نباید با کشوری قرارداد ببندیم 

که تحریم هایش برای ما مشکل ساز شود
  قراردادهای اقتصادی که با کشورهای 

همسایه می بندیم نباید به ضررمان تمام شود


